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 A csapadékhiány következtében olyan aszályhelyzet 
alakult ki az országban, amilyet még a legidősebb gazdálkodók 
sem éltek meg. A szárazság tetemes mértékű károkat okozott a 
növénytermesztésben, s az Alföldön a legkritikusabb a helyzet. 
Az idei nyár folyamán történelmi léptékű aszály sújtja az országot 
– mondta dr. Nagy István agrárminiszter. Az aszály által leginkább 
sújtott területek közé tartozik térségünk is, amely régóta nem ka-
pott érdemi csapadékmennyiséget. 
Néhány héttel ezelőtt, Tóth Lajos polgármesterrel bejártuk Püspök-
ladány tilalmasi határrészét. A kocsiban ülve, úton a dűlők között, 
siralmas látvány tárult a szemeink elé. A zöldellő kukoricatáblák 
helyett elszáradt maradványok sorait láttuk végeláthatatlanul. A 
napraforgófejek sem élettől duzzadóan hajlongtak az enyhe szél-
ben, hanem kókadtan várták az esőt.
Azokon a területeken, ahol a gazdáknak volt lehetőségük az öntö-
zésre, nem volt annyira szörnyű a helyzet. Az idei évben a TIVIZIG 
mérése alapján eddig mindössze 152 mm csapadék hullott a telepü-
lésünkön, de egyes határrészeken 100 mm alatti mennyiség, holott 
máskor ennek a duplája szokott lenni. A problémák már a tavalyi év 
végén kezdődtek, hiszen a tél folyamán sem hullott elég csapadék, 
ezért a talaj mélyebb rétegei nem tudtak feltöltődni - tudtuk meg 
Matkó József falugazdásztól. 
- Már az őszi kalászosok keléséhez sem volt megfelelő talajned-
vesség, így elhúzódott maga a kelési folyamat. Az április közepén 
hullott csapadékkal még viszonylag jól tudtak bokrosodni, de gya-
korlatilag ezt a minimális 0-28 mázsa közötti termésátlagot, amely 
fél-, illetve harmadtermés a tavalyi évhez képest, ezzel a kevés 
csapadékmennyiséggel tudták megteremni. Az őszi káposztarepce  

termésátlaga az előző évinek a felét sem érte el, illetve jelentős 
területet a tavasz folyamán ki kellett tárcsázni. A legsiralmasabb 
a helyzet a tavaszi vetésű növényeknél, a kukoricánál és a napra-
forgónál. Azokban a táblákban, ahol nem sikerült öntözni, nulla 
termés várható. Püspökladány környékén csak 500-600 hektár te-
rületet tudnak öntözni, de sok esetben ez is már csak kármentésre 
jó – mondta Matkó József.
- Az öntözési lehetőségek rendkívül korlátozottak a város közelé-
ben, mert több 10 km-es csatornarendszeren tud eljutni a Keleti-fő-
csatorna vize Kaba-Nádudvaron keresztül erre a határrészre. Rész-
ben pedig a püspökladányi határban lévő csatornák alkalmatlanok 
arra, hogy az öntözővizet megfelelő mennyiségben továbbítsák, év-
tizedek óta nincsenek karbantartva. Ha önkormányzati tulajdonú a 
csatorna, sajnos nincs forrásunk a kezelésére – mondta Tóth Lajos 
a Tilalmasban. A polgármester hangsúlyozta, hogy az öntözőkö-
zösségek létrehozása lehetne a megoldás, területi alapon nagyobb 
léptékben kellene szerveződniük a püspökladányi gazdálkodóknak.
- A kukoricatáblák sok helyen teljesen lesültek, silózásra is alkal-
matlanok. Ez plusz költséget jelent a tulajdonosoknak, hiszen a 
szármaradványokat le kell takarítani a földekről, hogy a következő 
évre nézve, a talaj előkészítését el tudják végezni. A napraforgó ki-
csit jobban bírja az aszályt, de ha továbbra sem lesz csapadék, ott 
is rendkívüli termésveszteség várható – folytatta Matkó József. 

Milyen segítséget kaphatnak a mezőgazdasági termelők?
A gazdálkodóknak a Nemzeti Kárenyhítési Alap, illetve a díjtámo-
gatott agrárbiztosítások nyújthatnak segítséget - tudtuk meg falu-
gazdásztól. - 2012 óta létezik a Nemzeti Kárenyhítési Alap, az a 

Történelmi léptékű aszály sújtja az Alföldet



kárközösség, amelynek tagjai lehetnek a mezőgazdasági termelők. 
10 hektár terület felett kötelező, 10 hektár alatt pedig önkéntes a 
tagság, ebben az esetben viszont 3 évig kötelező a kárközösségben 
való maradás. Szántó esetében hektáronként 1500 Ft a hozzájáru-
lás mértéke, amelyet szeptember 15-ig kell az alapba befizetnie a 
gazdálkodóknak, és amennyiben a 30%-ot elérte, illetve meghalad-
ta a hozamkiesés, valamint a 15%-ot a hozamérték-kiesés, akkor 
az alapból kárenyhítésre jogosult a tag - mondta Matkó József. A 
gazdák a falugazdász irodában jelezhetik igényüket. 
- Szintén 2012 óta, a második pillért a díjtámogatott növénybizto-
sítási konstrukciók jelentik. Ez igazából öngondoskodás. Szeren-
csére, évről évre nő a biztosítást kötők száma. Három olyan konst-
rukció van, ami bizonyos fokú biztonságot nyújthat a gazdáknak. 
Az „A” típusú biztosítás az összkockázatot jelenti, amiben benne 
van a fagykár, belvíz, aszály, viharkár, felhőszakadás. Sajnos az 
aszály esetében minden egyes biztosító 50%-os kárküszöböt álla-
pít meg, tehát az 50% alatti kárt téríti csak meg, amennyiben a 
meteorológiai aszály definíciójának megfelel. Ezt pedig különböző 
mérőpontokban kéri le a biztosító. A „B” típusú biztosítások már 
csak bizonyos kockázatokra nyújtanak fedezetet, jellemzően ilyen 
a felhőszakadás, jég, vihar, talajcserepesedés. Az „A” típusú biz-
tosítás esetében - ha volt kár, ha nem - a biztosítási díj 70%-át 
visszatérítik, míg a „B-C” típusúnál 40-50% közötti biztosítási díj 
kerül jóváírásra. 
Matkó József azt is elmondta, hogy folyamatosan veszik fel az 
aszálykárokat az irodában, s szeptember 30. a határidő, illetve a 
bekövetkezésétől számított 15 napon belül be kell jelenteni. A kár-

közösséghez csatlakozni május 31-ig lehet. A falugazdász azt taná-
csolja a kistermelőknek, hogy a jövőben érdemes átgondolniuk a 
jelentkezést, vagy biztosítás kötését.
Az aszályhelyzet kapcsán 2022. augusztus 8-án adott ki rendeletet 
a kormány, amely a Magyar Közlöny 133. számában olvasható.

Az aszályhelyzet egyéb következményei
A hatalmas termésveszteség egyenes hozadéka, hogy az állatoknak 
sem lesz elég takarmány, hiszen a legelők is kisültek. - Tavasztól 
elindult egy negatív folyamat az állattartók vonatkozásában, ami 
legfőképpen a tejelő állományt érintette. Olyan gazdálkodók szá-
molták fel az állományukat, akik évtizedek óta ezzel foglalkoztak. 
Tehát, az aszály miatt minden állattartó veszélybe kerül. Itt van az 
ősz, újra el kell indítani a következő gazdálkodási évet, és ennek 
fedezete az, amit az illető a terményért kap. Ennek hiányában a 
tartalékához kell nyúlnia. A területet kultúrállapotban kell tartania 
- hangsúlyozta Matkó József.
A szárazságnak a vadon élő állatok szintén áldozatául esnek. Fo-
lyamatosan láthatjuk a hírekben, hogy egyre több magyarországi 
tó száradt ki a nyár folyamán, a Tiszán szigetek alakultak ki. Az 
Országos Meteorológia Szolgálat felhívta a figyelmet arra, hogy 
ugyan az ország éghajlatához hozzátartoznak a száraz, aszályos pe-
riódusok, de az elmúlt évtizedekben jelentősen melegebbé váltak a 
nyarak, a több, intenzívebb hőhullám pedig gyakoribb aszályokat 
okozhat.

R.E.
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Lakossági tájékoztató
Tisztelt Lakosság!

Felhívom a figyelmüket, hogy Püspökladány Város Önkormány-
zata Képviselő-testületénk a szociális ellátásokról, valamint a sze-
mélyes gondoskodást nyújtó alapszolgáltatásokról szóló 4/2015.
(II.27.) önkormányzati rendelete alapján továbbra is kérelmezhető 
lakhatási támogatás, valamint gyógyszertámogatás.

Mindkét támogatás igénylésénél igazolni szükséges az egy lakcí-
men lakók jövedelmét.
Támogatás állapítható meg annak a háztartásnak a lakhatási ki-
adásainak, valamint gyógyszerköltségének enyhítésére, amelyben 
a háztartás tagjainak az egy főre jutó havi jövedelme nem haladja 
meg az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb összegének 400%-
át (2022. évben 114.000.-Ft)  és a háztartás tagjai egyikének sincs 
vagyona.

Lakhatási támogatás a háztartás annak a tagjának állapítható meg, 
akinek a víz, az áram, gáz, távhőszolgáltatás, lakbér, stb. közüze-
mi számla a nevére szól.

A gyógyszertámogatás megállapításához szükséges, hogy a ké-
relmező ne legyen jogosult közgyógyellátásra, a havi rendsze-
res gyógyszerköltsége meghaladja az öregségi nyugdíjminimum 
mindenkori legkisebb összegének 20%-át (5.700.-FT) és ezt iga-
zolni szükséges.

A támogatások igénylésére a Polgármesteri Hivatal Szociális Iro-
da fsz.5. és 7. irodában van lehetőség ügyfélfogadási időben, ahol 
ügyintézőink készségesen nyújtanak további felvilágosítást.

Ügyfélfogadási idő: Hétfő-Kedd-Szerda 8-12 óráig
Keserű László

jegyző

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK: 
Tóth Lajos polgármester - minden szerdán 13-16 óra között, a 
Polgármesteri Hivatalban (Időpont foglalási lehetőség: Püspökla-
dány Önkormányzat applikáció)
Vadász Ferenc alpolgármester - minden szerdán 9-12 óra kö-
zött, a Polgármesteri Hivatal alpolgármesteri irodájában (Időpont 
foglalási lehetőség: Püspökladány Önkormányzat applikáció)
Borsos László alpolgármester - minden szerdán 15 órától, a Pol-
gármesteri Hivatal alpolgármesteri irodájában (Időpont foglalási 
lehetőség: Püspökladány Önkormányzat applikáció)
Ferenczik György önkormányzati képviselő – szeptember 26-án 
16 óra 30 perckor, a Polgármesteri Hivatalban
Győrfi Lajos önkormányzati képviselő – szeptember 22-én 16 
órától, a Karacs Ferenc Múzeumban
Ráczné Fekete Ilona önkormányzati képviselő elérhetősége: 
raczne.feketeilona@puspokladany.hu

Balázs Sándor önkormányzati képviselő elérhetőségei - E-mail 
cím: b.sandor1965@freemail.hu; Tel. szám: 06-20/319-3091
Matkóné Dr. Antos Bernadett önkormányzati képviselő – szept-
ember 27-én 15 órától, a Polgármesteri Hivatalban
Ráczné Hegedűs Ilona önkormányzati képviselő - minden hónap 
utolsó keddjén 16 órától, az újtelepi Idősek Otthonában
Kiss Zsigmond önkormányzati képviselő - minden hónap utol-
só hétfőjén 16-17 óráig, a Polgármesteri Hivatalban; Telefonos 
egyeztetés: 06-20/934-3849 
Horváth Ádám önkormányzati képviselő – szeptember 23-án 
16-17 óráig, a Petritelepi Általános Iskola 1. számú tantermében; 
E-mail cím: horvath.adam@puspokladany.hu; Tel. szám: 06-
70/947-0597
Varga Zoltán önkormányzati képviselő – szeptember 8-án 16-17 
óráig, a Petritelepi Általános Iskolában
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Digitalizálták a röntgengépet a rendelőintézetben
 A Püspökladányi Egészségügyi Szolgáltató Nonprofit 
Kft. egy új digitalizált röntgenellátással várja a betegeket.
A röntgenellátás immár egy új, digitalizált technológiával műkö-
dik, lecserélték a régi, elavult eszközt -  tudtuk meg dr. Komo-
róczy Károly ügyvezető igazgatótól, aki lapunknak megmutatta, 
hogy talán külsőre nem látszik változás a röntgengépen, de belül 
annál inkább.
- Ez egy kényszerfejlesztés is volt részünkről, hiszen a régi techno-
lógia elavult, csaknem javíthatatlanná vált, illetve bérelnünk kel-
lett egy pótgépet, hogy el tudjuk látni a röntgenfeladatokat. Ezért 
döntöttünk amellett, az önkormányzat segítségét kérve, hogy egy 
újabb fejlesztést hajtsunk végre a röntgen szakrendelésünkön. Ez 
egy teljes digitalizációt jelent. Eddig a röntgenünk fél digitális 
volt, ami azt jelenti, hogy foszforlemezekre készült a felvétel – 
mondta az ügyvezető igazgató, majd hozzátette, ezek a lemezek 
újraírhatóak voltak, amelyeket be kellett helyezniük egy leolvasó 
gépbe. Ennek a rendszernek az volt a hátránya, hogy amikor elké-
szült a felvétel, ki kellett venni a lemezt a röntgengépből, majd át 
kellett vinniük a szakasszisztenseknek a másik helyiségbe, ahol a 
gép 2-3 perc alatt olvasta be a lemezen lévő információt. 
Dr. Komoróczy Károly elmondta, már nagyon elhasználódtak az 
évek során az újraírható lemezek, illetve a szkenner is. Az is igaz, 
hogy a technológiai fejlődés miatt, már elavultnak számított ez a 
fajta rendszer. Magyarországon már kevesebb mint 10 röntgengép 
működött csak így. 
- Ez a teljes digitális technológia, amit jelenleg alkalmazunk, azt 

jelenti, hogy ha az újfajta lemezre ráíródik a kép, nem kell kiven-
nünk a gépből, hanem automatikusan átkerül a számítástechnikai 
rendszerbe, s közvetlenül, digitálisan továbbítódik az információ. 
Sokkal gyorsabb lett a felvételek feldolgozása: eddig 5-6 percet 
vett igénybe a foszforlemezes technológiával, persze utána digi-
tálisan tároltuk el az adatokat, de ezzel a közvetlen digitális tech-
nológiával fél percre rövidült az egész folyamat. Ez nagy köny-
nyebbség a betegeknek is, hiszen sokkal kevesebb az a felvétel, 
amit meg kell ismételni, ha esetleg hiba csúszott a feldolgozásba 
– hangsúlyozta az ügyvezető igazgató.
A püspökladányi röntgengép ezzel a változtatással a legmoder-
nebb gépek közé tartozik az országban. 

R.E.

Diagnosztikai lehetőségek a II. számú gyermekorvosi rendelőben
 A közelmúltban a CRP – azaz gyulladást jelző gép – 
után, megérkezett a vérkép automata is a II. számú gyermek-
orvosi rendelőbe, ezzel tovább bővültek a praxis diagnosztikai 
lehetőségei.

Dr. Miklós Viktória gyermekgyógyász szakorvos lapunknak kifej-
tette: az automata a vérben lévő sejtek adatairól ad információkat, 
megmutatja a vörösvérsejtek számát és a hemoglobin értéket, ami  
vérszegénység esetén csökken. A gép továbbá megméri, hogy 
mennyi vérlemezke és fehérvérsejt van a vérünkben, emellett in-
formációt ad a fehérvérsejtek összetételéről, ami szintén segíti a 
diagnózist, hiszen bizonyos betegségek esetén eltérhetnek az ér-
tékek.
- Elsősorban a saját betegeink diagnózisa során nyújt segítséget 
ez a berendezés. Ha a vizsgálat során úgy gondoljuk, hogy a biz-
tos diagnózisban, vagy a további terápiában segíthet nekünk a 
vérkép automata, akkor lefuttatjuk a tesztet – mondta el a gyer-
mekgyógyász.
Dr. Miklós Viktória hozzátette: ha más praxisból van szüksége 
egy gyermeknek az adott eredményre, akkor természetesen szá-
mára is adott a vizsgálat lehetősége.

P.N.

Új munkálatok a Püspökladányi Köztemetőben
 Mint ahogy arról már korábban beszámoltunk, szük-
ségesnek bizonyult egy újabb parcella nyitása a püspökladá-
nyi köztemetőben, a már meglévő parcellák telítettsége okán. 
Július közepén meg is kezdődtek a VI-os parcella kialakításá-
nak munkálatai.
Első körben a tereprendezés, gyökérzet eltávolítása, másod sor-
ban a parcella körüli út kitűzése, és annak tükrözése történt meg, 
mondta el szerkesztőségünknek Elek István Gábor, a Püspökladá-
nyi Városüzemeltető és Gyógyfürdő Kft. ügyvezető igazgatója, 
majd hozzátette, az útépítéshez szükséges anyagot Püspökladány 
Város Önkormányzata fogja biztosítani. 
A VI-os parcella építésével egy időben kezdődtek el az új urnafal 

építésének munkálatai is - jegyezte meg az igazgató. Megtörtént 
a talapzat helyének kiásása, bevasalása és betonozása is. Mind az 
urnafalnál, mind pedig a VI-os parcellánál vízvételi lehetőség is 
kialakításra kerül - tette hozzá Elek István. 
Az igazgató továbbá említést tett arról is, hogy sokak számára 
félreérthető volt az a június végén meghozott testületi határozat, 
mely a temetkezéssel kapcsolatos emelkedett díjtételeket tartal-
mazza. Az ügyvezető hangsúlyozta, hogy az 50%-os emelés nem 
a teljes temetkezési költségre vonatkozik, ennek csak nagyon kis 
része hárul a hozzátartozókra.     

AKM
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A szárazság miatt megnőtt a szabadtéri tűzesetek száma
 Hajdú-Bihar megyében nem csak a földeket sújtó 
aszály okoz hatalmas károkat, de az extrém szárazság, a csa-
padékhiány miatt egyre több szabadtéri tűzesethez riasztják a 
tűzoltókat is.

„Ég a napmelegtől a kopár szík sarja” - talán ezen a nyáron so-
kaknak jutott eszébe Arany János Toldi című művének ezen sora. 
Kiégett növénymaradványok mindenütt, s lassan kiszáradó tavak, 
csatornák, folyók. A szabadtéri tűzveszély nagyon magas az idei 
évben, hiszen bármi lángra lobbanthatja az aljnövényzetet. Akár 

egy autóból kidobott cigarettacsikk, vagy csupán egy üvegdarab, 
amelyen áttörik a napfény. 
Az idei évben Hajdú-Bihar megyében 712 tűzesethez riasztották 
a tűzoltókat – ez kétszer több, mint tavaly volt. A legtöbb ilyen 
jellegű vonulás márciusban történt, amikor az állampolgárok a 
kerti hulladékot égették. A második legtöbb vonulással járó hónap 
pedig a július volt, itt egyértelmű, hogy a száraz, csapadékmentes 
nyár miatt alakult így a statisztika. Július közepére a megyében 
olyan állapotban voltak a szabad területek, mint máskor nyár vé-
gére szoktak. 
A püspökladányi tűzoltók idén 121 szabadtéri tűzhöz vonultak ed-
dig, ebből csak 26 volt, ami a településen, vagy annak külterületén 
történt. Ezen felül, a közeli települések szabad területeire vonul-
tak, de akadt olyan feladatuk is, amikor egy nagy tűzeset miatt 
más megyébe mentek segíteni a püspökladányiak – tudtuk meg 
Papp-Kunkli Nóra tűzoltó főhadnagytól, a Hajdú-Bihar Megyei 
Katasztrófavédelmi Igazgatóság megyei szóvivőjétől.
Természetesen, jelenleg az egész országban tűzgyújtási tilalom 
van érvényben. Az aszály esetében a szóvivő arra is felhívta a 
figyelmet, hogy sajnos a természetes oltóvizes területek, mint a 
csatornák, tavak kiszáradása szintén nehezíti a tűzoltók munkáját.

R.E.

Tájékoztató fórum a katásoknak
 „Katás vagyok, mit csináljak? Lehetőségek, teendők” 
címmel tájékoztató fórumot és konzultáció-sorozatot rende-
zett a Hajdú-Bihar Megyei Kereskedelmi és Iparkamara.
A fórum állomáshelyei Hajdúszoboszló, Hajdúböszörmény, Haj-
dúnánás, Püspökladány, Berettyóújfalu és Debrecen voltak. Az 
előadássorozat egy online előadással is kibővült a teljes körű tá-
jékoztatás érdekében.
A püspökladányi rendezvényre 2022. augusztus 10-én került sor a 
Dorogi Márton Művelődési Központ színháztermében. Az előadó 
Czinege Attila adószakértő volt.
A rendezvénysorozat célja, hogy az újonnan megjelent kata-tör-
vény (2022. évi XIII. törvény „A kisadózó vállalkozók tételes 
adójáról”) és az azzal kapcsolatos jelenlegi ismeretek alapján az 
érintett vállalkozások a felmerülő kérdésekre választ, a lehetsé-
ges alternatívákról útmutatást kapjanak. A rendezvénysorozat 
nagy érdeklődésre tartott számot, mivel a kata-törvény változása 
közvetetten a vállalkozások azon körét is érinti, akik megrende-
lői oldalról vesznek igénybe szolgáltatásokat vagy eszközölnek 
beszerzéseket katás vállalkozásoktól. Az előadó egyórás, érdek-
feszítő, a témában mindenre kiterjedő előadása után a rendezvény 

interaktívvá vált. A jelenlévők kis biztatás után rengeteg kérdést 
tettek fel, elsősorban a speciális könyvelési eseteket kívánták 
tisztázni az előadóval. Valamint a könyvelésben esedékes időin-
tervallumokat és választható lehetőségeket elemezték ismételten. 
A megjelent 41 fő, könyvelők és vállalkozók elégedetten távoz-
tak, több egyedi kérdésre is választ kaptak, valamint örültek a le-
hetőségnek, hogy helyben lehetett ezt a tájékoztató rendezvényt 
meghallgatni.

Tóthné Egri Erzsébet területi elnök
Daróczi Anikó Róza területi munkatárs

Polgármesteri elismerések a nemzeti ünnepen
 Augusztus 20-a az egyik legősibb magyar ünnepünk, 
Szent István király és a keresztény magyar államalapítás emlék-
napja. Püspökladány idén polgármesteri elismerő oklevelek átadá-
sával, sztárfellépővel, utcabállal és tűzijátékkal ünnepelt.
A hagyományokhoz híven, Püspökladány Város Önkormányzata 
18 órára várta az ünneplőket a római katolikus templom előtti térre, 
hogy közösen emlékezzenek meg államalapító nagy királyunkra, 
munkásságára, hagyatékára.
A Millenniumi Emlékműnél Tóth Lajos, Püspökladány polgármes-
tere mondott ünnepi beszédet. 
A polgármester beszédében felidézte az ünnep történetének legfon-
tosabb állomásait, valamint kitért arra is, hogy mit jelent nekünk 
ma, 2022-ben ez a nap. Szent István országépítő munkája kapcsán 

Tóth Lajos számba vette azokat a legfontosabb önkormányzati be-
ruházásokat, amelyek az elmúlt esztendőben valósultak meg. Be-
szédét azzal zárta, hogy fel kell készülnünk az előttünk álló hóna-
pok nehézségeire.
Részlet a polgármester beszédéből:
"Úgy vélem, mivel a kontinens közepén lévő állam és még mindig 
erős nemzet vagyunk, a szerepünk most sem lehet a legkisebb. 
Úgy gondolom, hogy mindent meg kell tennünk, a több mint ezer-
éves államiságunk fennmaradásáért, további erősítéséért. Addig, 
amíg a katonák védik a határainkat, nekünk a legnagyobb harco-
sokat megszégyenítő elszántsággal kell védenünk a keresztény 
voltunkat és az értékeinket. És nem elsősorban az anyagi javakra 
gondolok. Sokkal inkább a nyelvünkre, a kultúránkra, a könyve-
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inkre, a hagyományainkra, a népviseletünkre, a gasztronómiánkra, 
a nemzeti emlékhelyeinkre és az egységes magyar nemzetre.
Tisztelt Jelenlévők!
Sokan ismernek, ez alapján mondhatom, nem szeretem, és nem is 
szoktam pesszimistán szemlélni a jövőt, de még a realitás is azt 
mondatja velem, hogy hihetetlenül nehéz hónapok, -ne adj' Isten- 
évek elé nézünk. Úgy anyagi, mint morális értelemben. A követ-
kező időszak számos próbatétel elé állít majd bennünket, de töre-
kednünk kell arra, hogy minden felmerülő problémára adott válasz, 
minden döntés meghozatala közben méltóak maradjunk nagy ki-
rályunk örökségére. Igyekeznünk kell, hogy a másokkal és saját 
kétségeinkkel vívott harcok között is emberek tudunk maradni. 
Emberek, akik egy méltán büszke nemzet tagjai, akik mindannyian 
arra születtünk, hogy ez a nemzet ne csak megmaradjon Európa 
színpadán, hanem akárcsak a főnixmadár, újra és újra feltámadjon, 
és tanulva a múlt történéseiből, egyre erősebbé váljon. Ebben tud-
nak segítségünkre lenni az előbb már említett értékeink, és termé-
szetesen a családunk, a közösségeink. 
Ezekre a megtartó erőkre kell koncentrálnunk, és sziklaszilárdan 
hinnünk kell abban, hogy miután Európa színpadán legördült a füg-
göny, újra egy békés, szebb, jobb világ köszönt ránk.  
Nos, a magam részéről ezzel a reményteljes jövőképpel köszöntöm 
ezen a napon az ezeréves államiságunkat.
Isten éltessen, Magyarország! Isten éltessen mindannyiunkat!"
Az ünnepi gondolatokat követően Nagytiszteletű Pella Pál refor-
mátus lelkész mondott áldó imádságot az új kenyér felett, Főtiszte-
lendő Bökő Péter katolikus plébános pedig megszentelte azt.
Püspökladány városa augusztus 20-án köszönti legfiatalabb pol-
gárát, aki 2022-ben Molnár Zselyke volt. Az ajándékot a kislány 
édesapja vette át a polgármestertől.
Az ünnep rangjához mérten, a városi megemlékezés keretén belül 
adott át polgármesteri elismerő okleveleket Tóth Lajos.

A hazai- és nemzetközi versenyeken nyújtott kiemelkedő telje-
sítményéért elismerő oklevelet vehetett át Darabos László, több-
szörös korosztályos diákolimpiai bajnok, többszörös korosztályos 
magyar bajnok, U17 Európa-bajnok, U17 világbajnoki ezüstérmes 
birkózó, valamint elismerő oklevélben részesült a Püspökladányi 
Nehézatlétikai Sportegyesület a kiváló utánpótlás-nevelés területén 
végzett elkötelezett és példaértékű munkájáért, amellyel hozzájá-
rult Püspökladány jó hírének elmélyítéséhez.
Az oklevelek átadását követően Újvári Orsolya ünnepi műsora kö-
vetkezett, majd pedig a Szózat közös eléneklésével zárult a városi 
megemlékezés.
A nemzeti ünnep alkalmából Püspökladány vendégül látta a test-
vértelepülésünk, Szalóka és a Krasnyki Járás delegációit. 
Andrzej Rolla, Krasniki Sztaroszta baráti levélben köszöntötte a 
püspökladányiakat:

"Kedves Magyar Barátaink!
Magyarország védőszentje, Szent István napja alkalmából küldöm 
Önöknek és minden Magyarnak szívből jövő gratulációmat és jó-
kívánságaimat.

Magyarországot és Lengyelországot különleges szálak kötik össze: 
igaz mély barátság, tisztelet és intenzív párbeszéd. A kapcsolata-
ink története nem hosszú, de kivételesen egységes. Tartós nyomot 
hagy Magyarország és Lengyelország történelmében. A Visegrádi 
Csoport és Háromtenger Kezdeményezés keretében zajló jelenlegi 
politikarégióink és egész Európa fontos tényezőjét alkotja. A nem-
zetközi tevékenység terén előfordulnak vitás kérdések, de mi tud-
juk, hogy a szívélyes barátságunk tartós, mert mélyen gyökerezik 
a szívünkben.
Mi sosem feledjük, hogy a II. világháború alatt a magyarok több 
mint százezer lengyel menekültet fogadtak be, emlékezünk az 
1956-os poznani eseményekre és az ezt követő magyar felkelésre, 
mely során kölcsönösen támogatattuk egymást.
A függetlenségünkhöz vezető utunk keresztény értékekkel volt 
alátámasztva, amelyeket jelenleg is közösen védünk az európai fó-
rumon. Ezeket használjuk évszázados gyökereink védőpajzsaként 
most is, mint a történelmi időnkben.
Az államiságunk kezdete óta a történelmünk összefonódik. Len-
gyelországban Szent Szaniszló Püspök és Szent Adalbert az iga-
zságot védő mártírok mintaképei. A rosszat legyőzve, az igazság 
hirdetése útján bevezették Lengyelországot a Keresztény Egyház-
ba. I. Mieszko megkeresztelése hazánk politikai világtérképen való 
megjelenésének kezdete. Magyarországon pedig hasonlóan Árpád-
házi Szent István, államalapító király, az első magyar szent gyöke-
reztette a kereszténységet.
Kívánom tehát mindnyájunknak baráti kapcsolataink fenntartását, 
nektek a nagy védőszentnek égi közbenjárását. Éljen Magyaror-
szág és Lengyelország, fejlődjön és gyarapodjon, biztonságban 
építve saját helyzetét az európai politikában. 
Isten áldja Magyarországot és Lengyelországot!

Tisztelettel:
Andrzej Rolla

Krasniki Sztaroszta"

Az ünnepségsorozat 19 órától a művelődési központ mögötti sza-
badtéri színpadnál folytatódott, ahol elsőként a Black Rose Projekt 
két előadója, Eszenyi Tímea és Abuczki Norbert lépett színpadra. 
Az est sztárfellépője Kollányi Zsuzsi volt, akinek a koncertjére 
szinte teljesen megtelt a művelődési központ mögötti terület. A 
koncert előtt, valamint a tűzijáték után pedig a debreceni Jam Ze-
nekar tartott fergeteges hangulatú utcabált.

Galiné Mile Andrea 
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Megtartották a VIII. Kakasfőző Fesztivált
 Kakaspörkölt, színpadi show, programok kavalkád-
ja, jó hangulat, no meg egy „kis” délutáni vihar – így zajlott 
le a két év kihagyás után ismét megrendezett VIII. Kakasfőző 
Fesztivál.
Püspökladány Város Önkormányzata nyolcadik alkalommal ren-
dezte meg a Kakasfőző Fesztivált, a Dorogi Márton Művelődési 
Központ szervezésében, július 30-án. A kakasfőző versenyen 31 
csapat mérte össze tudását, s szerencsére az időjárás még megen-
gedte, hogy a finomabbnál finomabb ételek elkészüljenek a vihar 
előtt. 
A fesztivál az ún. „humán pályázatnak” köszönhetően valósulha-
tott meg, s a szervezők izgalmas programokkal készültek – tudtuk 
meg a Püspökladányi Tájékoztató és Közművelődési Központ, 
Könyvtár, Múzeum intézményvezetőjétől, Galiné Mile Andreától. 
A különleges, szinte minden műfajt körüljáró színpadi fellépők 
mellett, olyan kísérőprogramok várták a látogatókat, mint banya 
tanya, jósda, állatsimogató, arcfestés, kézműves foglalkozások, 
középkori mesterkovács, ugrálóvár, szelfigép, nemezelő, óriásbá-
bok és még sorolhatnánk...
A főzőversenyre baromfi alapú ételekkel, vagy pedig az „egyéb 
kategóriában” lehetett nevezni, melynek kapcsán még emuhús is 
a tányérokra került. A rendezvényt az igazi fesztiválhangulatot va-
rázsoló Írisz Mazsorett csoport produkciója nyitotta meg.
Az eseményre ellátogatott Bodó Sándor országgyűlési képviselő, 
aki beszédében hangsúlyozta az ilyen jellegű rendezvények kö-
zösségépítő szerepét. A jelenlévőket Tóth Lajos polgármester kö-
szöntötte, sok sikert kívánva a 31 csapatnak, illetve jó szórakozást 
a fesztiválozóknak. 
A köszöntőket követően, a főzőcsapatok kapitányai felkötötték 
szalagjaikat a fesztivál zászlajára, majd visszatértek bográcsaik-
hoz.
Időközben a színpadi programok is folytatódtak, a Kossuth Olva-
sókör tagjai léptek fel, majd a Jázminbokor Magyar Nóta Egye-
sület képviseletében, Daróczi László nótáit hallgathatta meg a 
közönség.

Lassan elérkezett az idő, hogy a főzőverseny résztvevői elkészül-
jenek az ételekkel, amit már a csapat tagjai is éhesen vártak. Bóza 
Roland sztárszakács, a zsűri elnöke még tett egy utolsó kört, hogy 
megnézze, hogy állnak a csapatok, s elmondta, fontos szempont 
számára az ételek íze, színe, állaga, autentikus elkészítési módja, 
valamint az, hogy a kakas különleges részei, mint például a taréj, 
a here, a fej, a láb, a zúza belekerüljenek a pörköltbe. A sztársza-
kács kíváncsian várta, vajon milyen különlegességeket kóstolhat.
A jó ebédhez Magyar Rózsa népdal énekes szolgáltatta a nótákat, 
majd a helyi Törő Gábor Hagyományőrző Népdalkör lépett szín-
padra. Folytatva a sort, a Sárréti Népi Együttes tagjait köszönthet-
ték a színpadon az érdeklődők.
A főzőversenyre benevezett ételek elkészültek, a zsűri tagjai pedig 
élvezettel kóstolták őket. És ekkor megérkezett a vihar, hatalmas 
széllel, villámokkal, majd felhőszakadással. Az eredményhirde-
tést így az online közösségi felületen, a facebookon hallgathatták 
meg a csapatok. Bóza Roland sztárszakács, a zsűri elnöke ismer-
tette a helyezéseket.
Az eredményhirdetést követően, a még itt tartózkodó csapatok 
képviselői átvették díjaikat, s értékes nyereményekkel gazdagod-
tak. Időközben elvonult a vihar, így folytatódhattak a színpadi 
programok, mégpedig egy samba show-t láthatott a közönség.
Kicsit más vizekre evezve, a samba tüzes hangulata után, a Sóly-
mok zenekar következett a fellépők sorában, akik Kormorán-da-
lokat adtak elő.
Az est sztárvendége a Hooligans zenekar volt. A fellépés előtt 
Kiss Endi dobos elmondta, hogy az idei évi turnéjuk kapcsán 
mintegy 60 helyszínre látogatnak el. Ördög Tibor énekes hozzá-
tette, koncertjeiken a zenekar életművéből játszanak dalokat, vál-
tozatos repertoárral. 
A Hooligans koncertre szinte megtelt a fürdő előtti terület, s a 
zenekar fantasztikus hangulatot varázsolt a színpadra. Méltó be-
fejezése volt ez a VIII. Kakasfőző Fesztiválnak...

R.E.
Képriport az újság hátoldalán...

Csillagfényes kerékpártúra – 100-an tekertek ki a Farkasszigetbe
 Csillaghullás, szép nyári éjszaka, biciklizés – kell en-
nél több? A Dorogi Márton Művelődési Központ által szerve-
zett kerékpártúra ismét nagy siker volt.
Augusztus 13-án, csillagfényes kerékpártúrán vehettek részt az 
érdeklődők, akik kereken 100-an voltak, s bicikliztek ki a Far-
kasszigetbe, hogy együtt nézhessék meg a csillaghullást. A rész-
letekről Galiné Mile Andreát, a Püspökladányi Tájékoztató és 
Közművelődési Központ, Könyvtár, Múzeum intézményvezetőjét 
kérdeztük, aki elmondta, a nyár folyamán született az ötlet, s sze-
rették volna szó szerint mozgásba hozni a városlakókat. 
Az első, lámpafényes kerékpártúrát június 3-ára szervezték meg, 
amelyen 98-an vettek részt, s kérdezték, mikor lesz a következő 

– mondta az intézményvezető. Ezért, augusztus 13-án ismét elő-
vehették bringájukat a helyiek, és lámpákkal, plédekkel felszerel-
kezve indultak útnak a Farkasszigetbe, hogy a hullócsillagokban 
gyönyörködhessenek. Galiné Mile Andrea azt is elmondta, hogy 
nagy örömére, sok gyerek vett részt a túrán, illetve megköszönte a 
Püspökladányi Rendőrkapitányság segítségét, hogy biztosították 
a zavartalan közlekedést. 
Valószínűleg az ősz folyamán, a rossz idő beállta előtt még lesz 
kerékpártúra. Az érdeklődők a Dorogi Márton Művelődési Köz-
pont facebook oldalán tájékozódhatnak.

R.E.

Kertmozi az Ifjúsági Ház udvarán
 Az Ifjúsági Ház udvarán, az Elvis című, a rock 'n roll 
királyáról szóló filmet nézhették meg a püspökladányiak.
Július 16-án a Mozgó Mozi ismét Püspökladányban járt, s délelőtt 
10 órától 3 filmet tekinthettek meg az érdeklődők a Dorogi Már-
ton Művelődési Központ színháztermében, majd este 9 órától az 
Ifjúsági Ház udvarán nézhették meg az Elvis című filmet. 
A szervezők nagyon szerettek volna egy kertmozit, s a megfelelő 
filmre, illetve időjárási körülményekre vártak, hogy megvalósít-

hassák – mondta Farkas Ildikó szakmai koordinátor.
A legendás Elvis Presley életéről szóló film egy egészen új pers-
pektívából mutatja be a sztárt, mégpedig menedzsere, és egyben 
barátja, Tom Parker szemein keresztül láthatjuk, milyen volt a 
rock 'n roll királya. A film nagy érdeklődést váltott ki a püspökla-
dányiak körében is. 
Legközelebb majd csak októberben várható, hogy a Mozgó Mozi 
ismét ellátogasson a városba.

R.E.
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Lezajlott az Erzsébet-tábor második turnusa
 A júliusi turnushoz hasonlóan, 26 résztvevővel zajlott 
le az Erzsébet-tábor második etapja, a Dorogi Márton Műve-
lődési Központ szervezésében. Az augusztus 8-a és 12-e között 
megtartott tábor során a gyerekek különböző érdekes, játékos 
foglalkozásokon, sportvetélkedőkön és kiránduláson vehettek 
részt.

A programokról Farkas Ildikó szakmai koordinátor nyilatkozott 
lapunknak.
 - A második, és idén egyben az utolsó Erzsébet-táborunk is lezaj-

lott. Augusztus 8-án kezdtünk és augusztus 12-én, pénteken lett 
vége. A hétfő mindig a megismerkedés napja, hiszen a gyerekek 
különböző iskolákból jönnek, nem feltétlenül osztálytársak vagy 
barátok. Ezért olyan foglalkozásokkal készültünk nekik, amik ál-
tal megismerkedhettek egymással. A foglalkozások keretén belül 
megtanulták egymás nevét, hogy honnan jöttek, melyik iskolába 
járnak, mik a hobbijaik, miket szeretnek otthon csinálni. Ez most 
is jól sikerült, másnap már ismerősként köszöntötték egymást. 
Természetesen vannak az Erzsébet-tábornak olyan meghatározott 
tematikus elemei, amelyeknek eleget kell tennünk, ilyen például 
a sportnap, amely keretén belül Török Ildikó tartott jógaórát. 
A programok között volt kézműves foglalkozás és kirándulás is, 
méghozzá a debreceni Kerekerdő Élményparkba. Utolsó nap pe-
dig elmentünk fagyizni és rendeztünk egy mini Exatlont a műve-
lődési központ udvarán. Elmondhatjuk tehát, hogy olyan progra-
mokat, foglalkozásokat kínáltunk a gyerekeknek, amiken szívesen 
vettek részt. Az volt a cél, hogy jól érezzék magukat – mondta el a 
szakmai koordinátor.
Farkas Ildikó hozzátette: az ingyenes tábor napi négy étkezést tar-
talmazott, a menüt a gyerekek ízléséhez igazították a szervezők.

P.N.

„Szép nyári nap” musical est a szabadtéri színpadon
 Július 22-én tartotta meg „Szép nyári nap” elnevezésű 
musical estjét a Zene a Fiatalokért Egyesület. A Dorogi Márton 
Művelődési Központ szabadtéri színpadán megrendezett előadás 
során ismert magyar slágereket és musical részleteket hallhatott 
a közönség – a műsor, valamint a szervezés részleteiről Ráczné 
Fekete Ilona egyesületi elnököt kérdeztük.
- Püspökladány Város Önkormányzatának az egyik HACS-os pá-
lyázatából valósulhatott meg ez a rendezvény. Tavaly májusban volt 
egy gálaműsorunk a színházteremben, és abban volt egy vállalásunk, 
hogy összeállítunk egy musicalt helyi- és környékbeli fiatalokkal. 
Büszkén jelenthetem, hogy 21 fiatal kapott szerepet a „Szép nyári 
nap” című musicalválogatásunkban. Egy dinamikus, szórakoztató 
műsorral készültünk, és a másik nagy büszkeségem, hogy 14 olyan 
fiatal lány is szerepelt a műsorban, akik először álltak velünk színpad-
ra. Rajtuk kívül két új énekest is megismerhetett a közönség. Amikor 
hét évvel ezelőtt ez az egész projekt elkezdődött, akkor a „Képzelt 
riport” című musical volt a kiindulópontja a műsornak, amiben Gyá-
nyi István kapta a főszerepet. Ebből is beemeltünk dalokat a mostani 
összeállításba, hiszen közel áll a szívünkhöz ez a darab. Ezen kívül 
a Neoton-slágerekből álló eredeti „Szép nyári nap” című musicalből, 

a Hungária-dalokból felépülő „Hotel menthol” musicalből és a sze-
replők kedvenceit tartalmazó műsorblokkból állt össze a program. A 
pályázat segítségével a hang- és fénytechnikát is úgy alakítottuk ki, 
hogy sokat hozzátegyen a színpadi műsorhoz – fejtette ki kérdésünk-
re Ráczné Fekete Ilona.

P.N.

60 év a kórusmuzsika szolgálatában
 2022. június 25-én évadzáró koncert keretén belül 
ünnepelte a Püspökladányi ÁFÉSZ Énekkari Egyesület fenn-
állásának 60. évfordulóját a katolikus templomban. 
A születésnapi koncertre már hónapokkal ezelőtt elkezdett készü-
lődni a kórus, szemezgettünk a kedvencekből. Repertoárunk a ze-
neirodalom széles tárházából merít, egyházzenétől a madrigálon 
át a népdal feldolgozásokig, könnyűzenéig, korszakokat átívelő 
vegyeskari műveket is felölel, így nem volt könnyű kiválasztani a 
sok száz darab közül, mi legyen az ünnepi műsorban. A koncertre 
természetesen vendégeket is hívtunk. Megtisztelt bennünket je-
lenlétével Bodó Sándor országgyűlési képviselő, Tóth Lajos, Püs-
pökladány város polgármestere, Vadász Ferenc és Borsos Lász-
ló alpolgármesterek, Kiss Csaba, a Hajdú-Bihar Megyei Zenei 
Egyesület elnöke és a koncertnek helyet adó katolikus templom 

plébánosa, Bökő Péter atya. Nem beszélve a szép számú közön-
ségről, melynek tagjai között sok visszajáró zenekedvelő van.
Ünnepi műsorunk programját vendégfellépőink produkciói gaz-
dagították. Az id. Csenki Imre Vegyeskarral és a sárrétudvari 
Zagyva László Vegyeskarral évek óta jó viszonyt ápolunk, az 
Erőss Lajos Református Általános Iskola gyermekkarának karve-
zetője, Nagy-Fekete Zsuzsa maga is sorainkban énekel. Mindany-
nyian örömmel jöttek és tettek eleget felkérésünknek. Szóló ének 
- musicalrészlet a Jekyll és Hyde-ból -, orgonamuzsika - Átirat a 
Vadászkantátából -, és gordonkamuzsika - Davidov: Szökőkútnál 
c. - műve is felhangzott Oroszvári-Szabó Réka, Hodozsó Norbert 
és Bódiss Miklós tolmácsolásában.
A koncert folyamán elhangzottak a köszönet szavai is. Köszöntöt-
tük egyetlen alapító tagunkat, Hári Margit kórustitkárt, aki a kórus 
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megalapítása óta megszakítás nélkül kórustag. Áldozatos, hosz-
szú időn át tartó munkáját egy egyedi emlékplakettel ismertük el, 
mely Mandula István kórustag munkája. Megköszöntük Baráth-
László Bernadett hosszú évek óta tartó zongora kísérői munkáját 
is, hiszen koncertjeink állandó résztvevője. Gombos Imre - a mi 
Jimmy-nk - pedig rövid kisfilmet állított össze a kórus 60 évéből. 
Felvillant az egykori kórustagok arca, a külföldi- és hazai fellé-
pések helyszínei, miközben csodálatosan tiszta hangokat hallhat-
tunk a kórus tolmácsolásában. És természetesen a 60 év karnagyai 
is megjelentek a filmben, akik nélkül nincs kórusélet. Jelenlegi 
karnagyunk Pintér Éva, aki immáron 23 éve vezényel bennünket. 
Színvonalas munkájának, szakmai igényességének köszönhetően 
stabil a tagok létszáma, természetesen mindig szeretettel foga-
dunk új, énekelni szerető kórustagokat.
A koncertet követően vendégeinkkel együtt egy baráti vacsorát 
költöttünk el a Melody Étteremben. Köszönjük támogatóinknak 
- Bodó Sándor úrnak, Püspökladány Város Önkormányzatának, 
Bökő Péter atyának, a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt.-nek, Szi-
lágyi Béla vállalkozónak, a Melody Étteremnek, a Molnár virág-
boltnak, a Radián Kft.-nek - az anyagi- és erkölcsi hozzájárulást. 
Ahogy Kiss Csaba ünnepi beszédében fogalmazott, aki énekel, az 
a közösséghez tesz hozzá valamit, de vissza is kap abból. Próbára 
járni, énekelni, fellépni munka, de egyben öröm és lelki feltöltő-
dés is. Mi, akik kórusban éneklünk, ezt tudjuk és vállaljuk is. A 
karvezető számára pedig öröm, amikor a próbák során a külön 
hangokból és szólamokból egyszer csak megszólal a kórusmű, és 
együtt gyönyörködünk abban, milyen szép az összhangzás. Talán 
azért is jönnek el szép számban törzsközönségünk tagjai koncert-
jeinkre, mert ők is részesei akarnak lenni ennek a csodának.
További terveink között szerepel - a nyári pihenő után - a ha-
gyományos fellépéseken való részvétel, zenei tábor, valamint a 
nyugdíjasok karácsonyi koncertjének megszervezése, városi ese-
ményeken, megemlékezéseken történő éneklés, kórusfórumon, 
kórustalálkozókon való fellépések, sőt újabb lehetőségek keresé-
se, de a baráti kapcsolatok ápolását, és a folyamatos jó hangu-
latú próbákon, közös ünnepléseken való részvételt is fontosnak 
tartjuk. Anyagi forrásaink megteremtéséhez folyamatosan zajlik a 
pályázatok írása Somogyi József segítségével, aki követi a lehető-
ségeket és segít a megírásban is. Reméljük, hogy újabb járvány-
helyzet nem akadályozza a folyamatos munkánkat. 
Tagjaink: Baloghné Bede Róza, Baranyai Andrásné, Baráth-Lász-
ló Bernadett, Bendéné Borsos Anikó, Bernáth-Szilágyi Anett, Bó-
diss Miklós, Borsos Istvánné, Gombos Imre, Gombosné Kállóczi 
Róza, Hári Margit, Horváth Richárd, Kenyeresné Varga Anita, 
Kovácsné Csuzda Judit, Lövei Ilona, Mandula István, Máté Attila 
Bence, Nagy Benjamin, Nagy-Fekete Zsuzsa, Oroszvári-Szabó 
Réka, Pintér Éva, Rácz Imre, Rácz Zoltán, Szabóné Bojtor Éva, 

Szabóné Kincses Judit, Szilágyi Erika, Szilágyi-Kondor Zsuzsa, 
Szöllősi Erika, Törösné Szabó Judit.

A Püspökladányi ÁFÉSZ Énekkari Egyesület története

A kórus 1962-ben alakult meg, mint vegyeskar, azóta is ebben a 
formában működik. Megalakulását a Haladás ÁFÉSZ segítette, 
és egyedüli támogatója is volt 1989-ig. A kórus ekkor egyesületté 
alakult, és önállóan kezdett el gazdálkodni. Ehhez segítséget nyúj-
tott a helyi önkormányzat, valamint a NEA, és az NKA pályáza-
tai, ahol öt alkalommal sikerült támogatást szereznünk. Sajnos az 
ÁFÉSZ 2012-ben megszűnt, a kórus elveszítette a fő támogatóját.
Az énekkart Gáll Mihályné énektanár szervezte meg 10-12 pe-
dagógus részvételével. Az eltelt 60 évben tíz karnagya volt a kó-
rusnak. A jelenlegi karnagy, Pintér Éva 1999 óta vezeti a kórust. 
A kórus célja a zenekultúra terjesztése, részvétel ünnepségeken, 
kórus-találkozókon, fórumokon, zenei rendezvényeken.
Az első minősítést 1964-ben kapta az együttes: „Ezüst Koszorús 
Kórus”. Több rangos elismerés között az 1970-es években a kó-
rus megkapta az „Aranykoszorú diplomával”, 1988-ban az amatőr 
kórusok legjobb minősítését, a „Hangversenykórus” címet, 2005-
ben Püspökladány Város Önkormányzatának elismerését, a „Pro 
Urbe-díjat”. A legutóbbi minősítés 2018-ban volt a Nagyrábén 
tartott Megyei Kórusfórumon, ahol a Hajdú-Bihar Megyei Zenei 
Egyesület által felkért szakmai zsűri „Arany Minősítéssel” jutal-
mazta a kórus műsorát.
Nagyon jó barátság alakult ki a szomszédos Sárrétudvari kórusá-
val, és az id. Csenki Imre Vegyeskarral, szívesen veszünk részt 
egymás rendezvényein. A kórus számos városi rendezvényen, ün-
nepségen is szerepelt, de voltak fellépések távolabbi helyeken, sőt 
külföldön is. Énekeltünk már Németországban, Finnországban, 
Ausztriában, Erdélyben és Olaszországban is.
Minden év júniusában évadzáró hangversenyt tartunk a katolikus 
templomban, valamint 1994 óta minden évben megrendezzük ka-
rácsonyi koncertünket a város nyugdíjas lakói számára.
Nyári kórus-tábort 1991 óta szervezünk minden évben, ahol sokat 
énekelünk, kirándulunk, jól érezzük együtt magukat.
Nagyon fontos számunkra az a barátság, és szeretet, ami összeköti 
a kórus tagjait egymással!
„A zene lelki táplálék és semmi mással nem pótolható. Aki nem él 
vele: lelki vérszegénységben él és hal.” (Kodály Zoltán)
Koncertünk teljes felvétele megtekinthető a Ladány TV Youtube-
csatornáján.

Bendéné Borsos Anikó
kórustag
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Honvédelmi tábor Püspökladányban
 A MH 2. vitéz Vattay Antal Területvédelmi Ezred 3. 
Oláh Sándor Területvédelmi Zászlóalj kijelölt állománya Per-
ge János százados-táborparancsnok vezetésével 2022.07.25-29. 
között Honvédelmi tábort tartott 12-15 éves gyerekek részére 
Püspökladányban. 
A tábor tematikáját tekintve hagyományőrző tábor volt, melyre 
28 fő jelentkezett az ország különböző részeiről. A tábort katonás 
napirendi pontok mentén valósították meg, ahol a résztvevők ren-
geteg hasznos, speciális tudást is szereztek, például elsajátították 
a különböző jelentéseket, megtanultak alakzatban és kötelékben 
mozogni, terepen tájékozódni, betekintést kaptak a katonai életbe. 
A katonás fegyelem megkövetelése mellett a táborozók élménydús 
programokban vehettek részt, például lövészeti foglakozásokon, 
melyeket nemzetközi szinten elismert lövészek tartottak: Sas Fe-
renc, Field Target Világbajnok 2018; Szilágyi Sándor, Hunter Field 
Target Világbajnok 2021; Nagy Katalin, Hunter Field Target Világ-
bajnok Ladies kategória 1. hely 2021, 2022. és Vágner Lara, Hunter 
Field Target junior vb. 3. helyezett. Íjászati előadást és bemutatót 
Mónus József, többszörös világrekorder tradicionális távlövő íjász 
tartott a táborozóknak, harcművészeti foglalkozás keretében pedig 

önvédelmi technikákat sajátíthattak el Szél Gábor 8. mester fokoza-
tú Wing Tsun Kung Fu mester, Kelet-európai főinstruktor-helyettes 
segítségével. Fakultatív program keretében a gyerekek ellátogattak 
Sárospatakra, a Rákóczi-várba, ahol a Magyar Nemzeti Múzeum 
Rákóczi Múzeumának tárlatát is megtekintették. 

Magyar Honvédség

Meglátogattuk a Mancsmentő Állatvédő Egyesületet
 A tavasz folyamán számoltunk be arról, hogy megala-
kult a Mancsmentő Állatvédő Egyesület. Most újra felkerestük 
őket. Pierog Kata, az egyesület elnöke elmondta, az elmúlt fél 
év során minden nehézség és a rengeteg feladat ellenére folya-
matos a fejlődésük. 
- Akkoriban még nagyon az elején voltunk ennek az egésznek és 
még a terveket szövögettük - de már akkor is kijártunk a szerepi 
ebrendészeti telepre besegíteni -, mára pedig odáig jutottunk, hogy 
most írtunk alá egy 10 éves szerződést és mi üzemeltetjük a telepet, 
illetve 11 hajdúsági várossal kötöttünk ebrendészeti feladatok ellá-
tására szerződést, ami azt jelenti, hogy a kóbor állatokat mi fogjuk 
be. Nagyon hatékony és húzós volt az elmúlt fél év. Ahogy beér-
keztünk a telepre, 12 kennel és 3 elkülönítő kennel volt összesen, 
azóta bővítettük hét kennellel, illetve várunk még nyolcat, valamint 
pályázatot adtunk be további tizenöt kennel építésére. Ez idő alatt 
rengeteg kóbor állatot szedtünk össze, folyamatosan végezzük a 
munkánkat, csak nem győzzük magunkat utolérni.
A pályázatot, melyet telekvásárlásra adtuk be, elutasították, de fo-
lyamatosan gyűjtjük a pénzt, hogy a telket meg tudjuk venni. A 
tulajdonossal megegyeztünk, hogy a területet a későbbiekben is 
fenntartja számunkra. Tehát így folyamatában bővítünk, tevékeny-
kedünk, dolgozunk. Elkészült a szociális házunk, építjük a kerítést, 
folyamatban van többek között a kennelek szennyvízelvezetése.
- Hány kutya található jelenleg a telepen?
- Az ideiglenesekkel 24-en, úgyhogy a telepen 21-en vagyunk je-
lenleg.
- A fél év alatt volt sikeres örökbe adás?
- Igen, a statisztika szerint - január 1-je óta vezetem én a nyilván-
tartást -, 18-19 kutyát adtunk mi örökbe, de a telepen összesen 98 
állat fordult meg nálunk. Ideiglenes gazdáknál másik 25, és ezek 
nagy része átvevő szervezethez került. Azt tudni kell, hogy ez egy 
ebrendészeti telep, aminek az a célja, hogy amikor befogjuk a kó-
bor állatot, kezeltetjük, hogy az egészségügyi állapota megfelelő 
legyen. Oltjuk, ivartalanítjuk és átadjuk menhelyeknek, amelyek 
sokkal több időt tudnak arra szánni, hogy szocializálják, lakáshoz 
szoktassák őket, ezzel teljesen felkészítsék a gazdás életre. Azok a 
kutyák, akiket mi adtunk örökbe, úgymond könnyű esetek voltak, 
mert amikor bekerültek, már teljesen kutya-, ember-, és gyerek-
barátok voltak. Viszont voltak állatok, akikkel nem bírtunk, mivel 

augusztusig nem volt főállású kutyatrénerünk. Most már van, így 
már nekünk is könnyebb a gazdásítás.
- A befogadó szervezetekkel mennyire tudtok együttműködni?
- Azt gondolom, kiváló együttműködéseink vannak az átvevő szer-
vezetekkel. Itt talán a nagyobbik probléma az, hogy sehol nincs 
hely. Fogalmazzunk úgy, hogy az állatvédelem elég nagy bajban 
van. Nyáron nagyon kevés az örökbefogadás, talán ez a nyaralások-
nak is betudható, hiszen egy előre eltervezett nyaralás miatt nem 
akarják bevállalni azt, hogy örökbe fogadnak egy állatot és tíz nap 
múlva pedig panzióba adják, mert elmennek nyaralni. De azt gon-
dolom, hogy az átvevő szervezetek – akikkel mi együtt dolgozunk 
– nagyon aktívan próbálnak segíteni.
Az ebrendészeti telepeken nem igazán bevett gyakorlat, hogy két 
kombinált oltás és ivartalanítás legyen, mi ehhez ragaszkodunk, 
ezzel is szeretnénk megkönnyíteni az átvevő szervezetek munkáját.
- Kata, mit üzennél az embereknek?
- Vigyázzanak a saját állataikra! Igazából, ha kívánhatnék, azt kí-
vánnám, hogy nálunk ne forogjanak ilyen ütemben a kutyák. Min-
denki vigyázzon a saját állatára, legyen érte felelősséggel, oltsa, 
ivartalanítsa, mert igazából az a legnagyobb probléma, hogy mi 
csak tüneti kezelést tudunk nyújtani, a probléma viszont sokkal 
mélyebben gyökerezik. A felesleges almok megszületését kellene 
megszüntetni. Jelenleg Magyarországon egymillió állat vár elhe-
lyezésre. Ha csak Hajdú-Bihar megyét nézzük, minimum tízezer 
állat él az utcán, és ez csak tőlünk függ, hogy mit teszünk ellene. 
Azt gondolom, hogy a felelősség az embereken van. Hangsúlyo-
zom, hogy jól érzik itt magukat az állatok, de nem ez a nekik való 
élet. Ők udvarra, kanapéra, családba valók, nem ide, ahol naponta 
jut rájuk egy órahossza aktív figyelem. Azt tudom üzenni az embe-
reknek, hogy figyeljenek oda a saját állataikra, mert lelkileg nagyon 
megviseli őket az, amikor nem otthon vannak - zárta gondolatait az 
egyesület elnöke.
2022. szeptember 11-én, vasárnap a Dorogi Márton Művelődési 
Központ szabadtéri színpadánál egy nagyszabású adománygyűjtő 
rendezvényt szervez az egyesület, ahová nagy szeretettel várják az 
érdeklődőket. Az eseménnyel kapcsolatos tudnivalókat hamarosan 
az egyesület Facebook oldalán lehet megtalálni. 

AKM



10. Püspökladányi Hírek - 2022. augusztus 26.

Gyere ki a dombra
Egy végzős, nagydiákokból álló kis csoport szaporázott vidáman 
beszélgetve kifele a városból. A dombra igyekeztek, hogy saját ha-
gyományuk szerint ott adjanak hangot az életörömnek, mely eltöl-
tötte a szívüket, hogy köszöntsék a tájat, a fákat, az égen úszó felle-
geket, a szelet, az embereket és magukat.
Legelőször tizenéves kamaszkorukban jöttek fel a dombra. Egy 
iskolába jártak, együtt játszottak, együtt csavarogtak, s együtt fe-
dezték fel a dombot. Felrohantak, körbe álltak, s énekelve táncol-
tak, míg a fáradtságtól le nem rogytak a földre. Megpihentek, s újra 
kezdték. Csak akkor hagyták abba, mikor feljöttek a csillagok. Ak-
kor lefutottak, s mindenki hazament. Attól kezdve minden vasárnap 
délután megjelentek a dombon, ha az idő megengedte. Így ment ez 
az iskolai év végéig. Sokszor akadtak nézők is, akik megálltak, tap-
soltak, dudorásztak velük együtt, aztán mosolyogva továbbmentek.
Az érettségi vizsga utáni utolsó este, vasárnap sokáig maradtak. Már 
rég feljöttek a csillagok, de még nem jött, hogy hazamenjenek. Már-
ton és Klári összekapaszkodva mozdulatlanul álltak a többiek gyű-
rűjében. Alig mozogtak a nóta dallamára, csak elvarázsolva ölelték 
egymást. 
- Késő van! Menjünk haza! – kiáltotta egyikük, talán Pista.
Klári kibontakozott a fiú karjai közül, s megállt a kör közepén. 
- Szép volt, fiúk, de ne legyen ennyivel vége!
- Hogy? … Mi? … Mit akarsz? – hallatszott innen-onnan.
- Csak azt, hogy jövőre is találkozzunk. Mondjuk, Pünkösd vasár-
nap, délután, itt ezen a helyen.
- Úgy legyen! – harsogták egyszerre.
És a következő évben, Pünkösdkor ott voltak a dombon, s Klári el-
hozta magával Vilmost, a jövendőbelijét, egy langaléta fiút, akivel a 
főiskolán találkozott. A társaság egyből befogadta a mindig mosoly-
gó, jó svádájú fiút.
Klári nem törődött Mártonnal, még csak nem is kerülte. Nem kötöt-
te össze őket semmiféle romantikus szál, nem alakult ki közöttük 
semmiféle intim kapcsolat. A későbbi években sem, kivéve azt az 
egyetlen alkalmat.
Az iskolai évek után ki erre, ki arra hányódott, páran a légi mentők-
nél kötöttek ki.

A csapat bevetésre készült. Márton, mint mentőtiszt a felszerelése-
ket ellenőrizte, Klári éppen most végzett a szolgálatával, s szembe 
ment Mártonnal a folyosón. Megtorpantak egymás előtt, s üdvözlés-
re emelték a kezüket, de a csengő szava félbeszakította a mozdula-
tot, mely úgy szólt, hogy az ablakok is belerezegtek. 
- Riasztás! 
Két ápoló rohanva futott neki a kijáratnak, Márton is menet közben 
csatolta fel a sisakját és gombolta be a zubbonyát. Mire a géphez 
értek, a fülkében már ott ült a pilóta. Feldübörgött a motor, s a rotor 
szélsebesen kavarta a levegőt. Két óra múlva jöttek vissza. Klári 
még ott téblábolt a bázison, s látva a fáradtan beérkezőket, kitöltötte 
a kávét.
- Te mit keresel még itt? – kérdezte Márton.
- Ne reménykedj! Vilmost várom, most jár le a szolgálata. És ti?
- Közúti baleset, öt sérült, három súlyos, de túlélik – summázta Már-
ton két korty kávé közt.
Ezekre az eltelt évtizedekre emlékeztek most, ahogy egymás vállát 
átfogva lassú körtáncot jártak a dombon. Amikor megálltak, körül-
vették Klárit, aki egyedül jött Vilmos nélkül.
- Mi van Vilmossal? – kérdezték.
- Nagy beteg. Nem tudott jönni és nem is fog tudni sohasem.
Megkövülten álltak, alig tudtak szóhoz jutni.
- Javulást kívánunk neki! – nyögték ki végül. 
- Üdvözletét küldi nektek, búcsú üdvözletét - folytatta Klári -, és 
kérdezi, hogy ha ő már nem is tud ide feljönni, az unokánk a bará-
taival feljöhetne-e? 
- Hát, persze! Mindenkié a domb! És különben is, örülnénk nekik!
Erre a szóra megelevenedett a bokrok alja – öt-hat tizenéves kamasz 
rohant oda hozzájuk „indián csatakiáltással”, körbe ugrálták a csa-
patot, s közben rázendítettek a kis dalra:
„Száll a nóta, szól a dal, száll a vidám ének” … 
- Mi akár mehetnénk is, megjött az utánpótlás! – jegyezte meg Már-
ton, s ahogy visszanéztek a gyerekekre, csillagfény tükröződött a 
szemükben.

Bige Szabolcs Csaba
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SportSporthírehírekk
Keller Elek a csapatarany mellé egyéni bronzot 

nyert
Keller Elek és Kosina Orsolya is teljesítette Nagyatádon az idei 
hosszútávú triatlon magyar bajnokság 3,8 km úszásból, 180 km 
kerékpározásból és 42 km maratonfutásból álló távját. Elek im-
már 11-szeres Iron Man, s a 10 ó 46 p 08 mp-es idejével a szenior 
korosztály (40-44 év) magyar bajnoki bronzérmét gyűjtötte be, s 
emellett a nyíregyházi Vini Bike csapattal szenior magyar bajnok 
lett. Míg Elek a minél előkelőbb helyezésekért küzdött, addig az 
élete első hosszútávú triatlon versenyén induló Kosina Orsolya a 
célba érkezést tűzte maga elé. Ez végül óriási akaraterejének kö-
szönhetően sikerült, s 15 ó 34 p 08 mp-es idővel mosolyogva ért 
célba. Le a kalappal Orsi előtt, hiszen reggel fél 8-kor volt a rajt, 
és este 11 óra után néhány perccel futott be a célba. 

Darabos törött kézzel nyert világbajnoki ezüstérmet
Öt héttel a Bukarestben megnyert Európa-bajnoki aranyérme 
után, a Rómában megrendezett kötöttfogású kadet birkózó világ-
bajnokságon is a döntőig menetelt a 110 kg-os súlycsoportban 
Darabos László, s végül ezüstérmet nyert. Egy újabb fantasztikus 
eredmény, ráadásul sérülések közepette. Laci ugyanis a felkészü-
lés alatt bordasérülést szenvedett, ami miatt 10 napig egyáltalán 
nem birkózott, csak erősített. De a sorsolás sem volt hozzá ke-
gyes, hiszen az első fordulóban Afrika bajnoka, míg a másodikban 
Ázsia bajnoka állt az útjába. Végül mindkét ellenfelét legyőzte, 
ám utóbbi mérkőzésén kézközép-csonttörést szenvedett. Igaz, ezt 
akkor még nem lehetett tudni, s így lépett szőnyegre előbb az elő-
döntőben – amelyet ugyancsak megnyert –, majd a döntőben is. 
A finálét azzal a görög birkózóval vívta, aki ellen tusgyőzelmet 
aratott az Európa-bajnokság döntőjében. A görög ezen a mérkőzé-
sen gyakorlatilag mindvégig Laci sérült kezére „utazott”, ám ér-
tékelhető akciót nem tudott elérni ellene. S mivel ez Lacinak sem 
sikerült, mindkettőjüket leküldte egyszer-egyszer a szőnyegre a 
mérkőzésvezető. Így végül 1-1-gyel ért véget a finálé, ami azon-
ban a görögnek kedvezett, lévén, hogy ő kapta az utolsó pontot. 
Így az EB aranyérme mellé, egy világbajnoki ezüstöt is nyert a 
nyáron Darabos Laci, akinek a hazautazást követően meg is kel-
lett műteni a kezét. 

Darabos Laci törött kézzel nyert világbajnoki ezüstérmet
.........................................

Szilágyi Sándor és Sas Ferenc HFT csapatvilágbajnok
Magyarországon, a Győr melletti Ravazdon került sor az idei Hunter 
Field Target tereplövő világbajnokságra, amelyen a magyar váloga-
tott világbajnoki címet szerzett. A hatfős csapatnak Szilágyi Sándor 
és Sas Ferenc is a tagjai voltak, ám ők ezúttal egyéniben nem tudtak 
dobogóra állni. A világbajnokságon egyébként egyéniben is indul-
tak néhányan a Püspökladányi Lövészklub tagjai közül, akik közül 
Nagy Katalin a női mezőnyt maga mögé utasítva aranyérmet nyert. 
Vágner Lara a juniorok között bronzérmes lett, míg a veteránok kö-
zött Zolnai Zsigmond második lett.

.........................................

Szegedre került a Ladány Open vándorkupa
Ötvenöt sakkozó vett részt a tizenötödik alkalommal megrende-
zett Ladány Open nemzetközi sakkversenyen, amely egyúttal Ar-
nóth Sándor Emlékverseny is. Az ötnapos viadalon az erősebbik, 
azaz az „A” csoportban az 1600 és 2400 közötti értékszámos sak-
kozók, míg a „B”-ben az 1800 értékszám alatti sakkozók mérték 
össze a tudásukat. Természetesen most is ott voltak az indulók 
között a házigazda ladányi klub sakkozói közül néhányan: az „A” 
csoportban Nádházi Imre, Keserű Tibor és Kiss Albert, míg a „B”-
ben Czigler Dezső Zoltán, Bárczi József, Schmidt József, Báthory 
Éva Gabriella és Bódi László. Közülük végül senki nem tudott a 
legjobbak közé bekerülni. Az „A” csoportban Nádházi Imre és 
Keserű Tibor egyaránt 4 és fél pontot szerzett a megszerezhető 
9-ből, s ezzel a középmezőnyben végeztek. A „B” csoport legjobb 
ladányi indulója a 6. helyen záró Czigler Dezső Zoltán lett. A 15. 
Ladány Opent és egyben Arnóth Sándor Emlékversenyt a szegedi 
Miszler Levente nyerte meg.

PLE: kupasiker után betli a bajnoki rajton
Sikeres kupamérkőzést követően súlyos hazai vereséggel indította 
a PLE az idei megye I-es bajnoki sorozatot. A bajnoki főpróbának 
is tekinthető Megyei kupa első fordulójában a megye II-es Hajdú-
dorog vendégeként 7-1-es győzelemmel jutott tovább a Szabó-ala-
kulat. Ezt követte az újonc Józsa elleni bajnoki rajt, amelyen 2-1-es 
félidő után 9-1-re kapott ki a PLE.

A PLE őszi hazai mérkőzései
Augusztus 27., 17,00: PLE – Hajdúnánás
Szeptember 10., 15,30: PLE – BUSE
Szeptember 24., 15,00: PLE – Létavértes
Október 8., 14,00: PLE – Hajdúsámson
Október 16., 13,30: PLE – DSC-SI
November 5., 13,30: PLE – DEAC II.
November 19., 13,00: PLE – DASE

.........................................

Bárándi siker a Sárrét Kincse strandfoci kupán
Nyolc csapat vett részt a Sárréti Teqball SE szervezésében immár 
harmadik alkalommal megrendezett Sárrét Kincse Strand Kupa 
amatőr strandfoci tornán, amelyre a Sárrét Kincse Gyógy- és 
Strandfürdő területén került sor. A győzelmet végül a bárándi Kotu 
Kartel nyerte a sárrétudvari Szomi Tej és Hajdúszovát Holding előtt. 

.........................................
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